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در ۸ ماه امسال ثبت شد
صادرات معدن و صنایع معدنی
از مرز ۴/۴میلیارد دلار گذشت

مدیر برنامه ریزی و نظارت راهبردی س��ازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( گفت: در 
۸ ماهه امس��ال صادرات زنجیره معدن و صنایع معدنی با 
رش��د ۳۴ درصدی نسبت به دوره مش��ابه پارسال از مرز 
۴/۴ میلیارد دلار گذش��ت. به گزارش ایرنا، امیر صباغ در 
دوره آموزش��ی آشنایی با حوزه معدن و صنایع معدنی در 
دنیا و تحلیل بازار راهبردی معدن و صنایع معدنی گفت: 
در دوره یاد شده )۸ماهه منتهی به آبان امسال( افزون بر 
۱۱ میلیون و ۸۰۲ هزار و ۳۱ تن س��نگ آهن صادر ش��د 
که در مقایس��ه با مدت مش��ابه پارس��ال ۴۳ درصد رشد 

نشان می دهد.
ارزش ص��ادرات س��نگ آهن در این مدت ب��ه بیش از 
۴۵۱/۵ میلیون دلار رسید که نسبت به عملکرد در مدت 

مشابه پارسال از نظر ارزشی ۴۸/۵ درصد رشد دارد.
به اعتقاد این مقام مسئول، صادرات زنجیره سیمان نیز 
در دوره این گ��زارش به ۸ میلیون و ۴۷۷ هزار و ۵۷ تن 
رسید که از لحاظ وزنی در مقایسه با دوره مشابه پارسال 

افت ۴/۶ درصدی را ثبت کرد.
ارزش زنجیره صادراتی س��یمان در این مدت افزون بر 
۳۳۶/۹ میلیون دلار بود که نسبت به مدت مشابه در سال 

۹۴ کاهش ۲۱ درصدی را داشت.
همچنین س��ایر اقلام معدن و صنایع معدنی صادراتی، 
۴ میلی��ون و ۶۹۶ ه��زار و ۴۰ ت��ن بود ک��ه در دوره این 
گزارش رش��د ۲۱/۲ درصدی را در مقایس��ه با عملکرد ۸ 
ماهه پارس��ال دارد؛ در عین حال ارزش آن نیز به بیش از 
۴۶۶/۵ میلیون دلار رس��ید که نس��بت به دوره مشابه در 

پارسال ۱۸ درصد کاهش ثبت کرده است.
زنجیره فولاد و محصولات پایین دس��تی مرتبط نیز در 
۸ ماه��ه ۹۵ افزون بر ۴ میلی��ون و ۳۲۲ هزار تن بود که 
۱۰۶/۶ درصد رشد از نظر وزنی در مقایسه با دوره مشابه 
در س��ال ۹۴ دارد. همچنین افزون بر یک میلیارد و ۸۲۹ 
میلیون دلار ارزش بخش زنجیره فولاد و محصولات پایین 
دس��تی ثبت شده که افزایش ۳۷/۵ درصدی را نسبت به 
۸ماهه پارس��ال ثبت کرده است. علاوه بر این صدور انواع 
س��نگ در دوره ای��ن گزارش، بی��ش از ۳ میلیون و ۴۷۱ 
هزار و ۱۵۳ تن بود که رشد افزون بر ۱۹۳ درصدی را در 
مقایس��ه با ۸ ماهه ۹۴ نشان می دهد؛ ارزش صادرات آن 
نیز به بیش از ۲۰۴/۸ میلیون دلار رس��یده که نسبت به 

دوره مشابه پارسال افزایش ۷۲/۹ درصدی دارد. 
ص��ادرات مس و محصولات پایین دس��تی نیز در مدت 
یاد ش��ده ۵۶۱/۶ هزار تن بود که نس��بت به دوره مشابه 
پارس��ال ۳۰۷/۸ درصد رشد نش��ان می دهد و ارزش آن 
به ۵۳۶ میلیون دلار رس��ید که افزایش ۳۷۳/۷ درصدی 

را ثبت کرد. 
برپای��ه اطلاعات موجود در ۸ ماهه ۹۵ مجموع واردات 
زنجی��ره معدن و صنایع معدنی به بی��ش از ۲/۴ میلیارد 
دلار رس��ید که در مقایسه با مدت مشابه پارسال کاهش 

۲۲/۳ درصدی دارد. 
در ای��ن مدت واردات ف��ولاد ب��ه ارزش ۱/۶۸ میلیارد 
دلار بیش��ترین س��هم واردات را به خ��ود اختصاص داده 
اس��ت. گفتنی اس��ت جمهوری اس��لامی ایران به عنوان 
چهاردهمین فولادس��از جهان در دوره ۸ ماهه بیش از ۶ 
میلیون تن صادرات داش��ت و انتظار می رود میزان تولید 

فولاد خام تا پایان ۹۵ به بیش از ۱۸ میلیون تن برسد.

خام فروشی
ارزش افزوده ندارد

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: 
دول��ت باید با مدیریت بهینه مواد اولیه را پیش از صادرات 
تبدیل به ارزش افزوده کند. به گزارش خانه ملت، سیدتقی 
کبی��ری با اش��اره به بیانیه ۱۴ تش��کل صنعتی خطاب به 
رییس جمه��وری درباره جلوگیری از ص��ادرات مواد اولیه 
م��ورد نیاز صنعت افزود: در هر کش��وری م��واد اولیه جزء 
ذخایر آن کشور به ش��مار می رود و دولت باید با مدیریت 
بهینه مواد اولیه را پیش از صادرات تبدیل به ارزش افزوده 

کرده و سپس نسبت به صادرات محصول اقدام کند.
 وی خاطرنش��ان ک��رد: صدور این مواد ش��اید در نگاه 
اول، برای کش��ور منفعت داش��ته باشد اما بهترین کار در 
مقول��ه صادرات این اس��ت که این مواد اولی��ه تبدیل به 
ارزش اف��زوده و پس از آن صادر ش��ود ک��ه در این میان، 
نظارت و مدیریت دولت نقش بسیار اساسی دارد. نماینده 
مردم خوی و چایپاره در مجلس شورای اسلامی با تاکید 
براینکه خام فروشی ارزش افزوده ندارد، افزود: اگر کسانی 
در ای��ن عرصه چنی��ن موضعی گرفت��ه و بیانیه ای صادر 
کرده ان��د بر این مبناس��ت که مواد اولیه به ش��کل ارزان 
صادر و از کش��ور خارج نش��ود؛ بلکه در صورت امکان در 
داخل کش��ور تبدیل به محصول ش��ود. کبیری ادامه داد: 
البت��ه در مواردی احتمال دارد ام��کان تبدیل مواد اولیه 
به ارزش افزوده و محصولات بهتر وجود نداش��ته باشد که 
این موض��وع درباره نفت اتفاق افتاده؛ اما اگر بش��ود این 
محصول تبدیل به محصول دیگری شده و با ارزش افزوده 
صادر ش��ود، بسیار بهتر است و این همان کاری است که 
برخی کش��ورها انجام می دهند و ازکش��ور ما نفت خام را 
خری��ده و پس از تبدیل آن به محصولی بهتر، به چندین 

برابر قیمت، آن را به ما می فروشند.

2017میلادی؛سالیخوببرایسنگآهنیها
در نشست خبری چهارمین همایش بین المللی سنگ آهن مطرح شد

حوزه سنگ آهن در ۲سال گذشته با فرازونشیب های فراوانی 
روبه رو بود به طوری که قیمت این محصول از نقطه اوج به کمتر 
از ۵۰ دلار رسید. این اتفاق توانس��ت فعالیت بسیاری از معادن 
کوچک و متوس��ط بخش خصوصی را از توجیه اقتصادی خارج 
کند و از س��ویی دیگر فعالیت معادن بزرگ با مشکلات بسیاری 
همراه ش��د. کاهش قیمت س��نگ آهن با توجه به سیاست های 
چین برای محدود کردن تولید فولاد توانست رقابت در بازارهای 
خارجی را س��خت کند. در واقع تنها تولیدکنندگانی توانستند 
در ای��ن بازار به فعالیت خ��ود ادامه دهند که قیمت تمام ش��ده 

محص��ول تولی��دی خ��ود را کاه��ش داده بودند.  ام��ا در ایران 
وضعیت بس��یار متفاوت بود. نبود زیرس��اخت های حمل  ونقل  
یکی از فاکتور های تاثیر گذار بر افزایش قیمت تمام شده بود. در 
نتیجه، کار فعالان س��نگ آهنی در ایران بسیار دشوارتر از دیگر 
تولیدکنن��دگان بود. اما پس از پایان س��ال ۲۰۱۵ و در ماه های 
ابتدایی سال ۲۰۱۶م دولت چین سیاست های خود را در اجرای 
پروژه های عمرانی و حوزه مس��کن تغیی��ر داد. این اتفاق باعث 
شد بار دیگر نور امید بر معادنی که فعالیت خود را متوقف کرده  
بودند تابیده ش��ود و با افزایش قیمت آنها امیدوار شدند که بازار 

آین��ده وارد مدار تولید ش��ود. به این معنا ک��ه میزان مصرف در 
چین تعیین کننده می��زان عرضه و قیمت در جهان اس��ت. اما 
در داخل کش��ور داس��تان کمی متفاوت ت��ر از بازار های جهانی 
است. دولت با توجه به سیاس��ت تکمیل زنجیره ارزش به دنبال 
محدود کردن صادرات سنگ آهن خام )دانه بندی( است. تاکید 
دولت بر این موضوع باعث ش��د وزیر صنعت،  معدن و تجارت در 
نامه ای به محمد باقر نوبخت رییس س��ازمان مدیریت و برنامه 
برنامه ریزی کش��ور خواس��تار وضع عوارضی پلکانی تا سال ۹۷ 
شود. این در حالی است که پیش بینی ها نشان می دهد در سال 

۲۰۱۷م وضعیت برای فعالیت سنگ آهنی ها مساعدتر می شود 
اما فعالان س��نگ آهنی اظهار می کنند وض��ع عوارض می تواند 
فعالیت معادن کوچک و متوس��ط را از توجی��ه اقتصادی خارج 
کند. در واقع آنها مخالف این موضوع هس��تند و می گویند باید 
وزارتخانه در این رابطه با بخش خصوصی مش��ورت کند تا نظر  
کارشناسی اخذ شود. چهارمین همایش بین المللی سنگ آهن 
با توجه به مطرح ش��دن موضوع وضع عوارض فرصتی اس��ت تا 
فعالان سنگ آهنی حرف های خود را به گوش مسئولان دولتی 

برسانند.
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دبی��ر انجم��ن تولیدکنن��دگان و صادرکنندگان 
س��نگ آهن ایران نیز در این نشست، اظهار کرد: به 
نظر می رس��د درباره وضع عوارض بر صادرات کمی 
عجولانه تصمیم گیری شده است.  علیرضا سیاسی راد 
بیان کرد: مهم ترین بخشی که می تواند درباره تاثیر 
ی��ک تصمیم نظر دهد فعالان آن بخش هس��تند در 
نتیجه ذی نفعان س��نگ آهنی درباره پیش��نهاد اخیر 

وزارت صنعت، معدن و تجارت و تاثیرات منفی آن هشدار داده اند. وی در ادامه 
افزود: دو بخش معدن و مس��کن در س��ال جاری رشد منفی را تجربه کرده اند، 
این در حالی اس��ت که بخش معدن نیز متشکل از دو بخش عمده سنگ آهن و 
سنگ تزئینی است که کسب وکار هر دو به نوعی متصل به بخش مسکن است.

وابستگی معدن به مسکن راهی برای نجات معادن 
عض��و هیات مدی��ره انجم��ن تولیدکنن��دگان و 
صادرکنندگان سنگ آهن ایران با بیان این موضوع 
که از ۲۰۰ معدن فعال در کشور در چند سال قبل، 
 اکن��ون تنها حدود ۲۰ معدن فعال هس��تند، اظهار 
ک��رد: هنوز راهی برای نج��ات معادن و بازگرداندن 
آنه��ا به چرخ��ه تولید وجود دارد. ب��ه همین دلیل 
در چهارمین همایش بین المللی س��نگ آهن به طور 

جدی به این موضوع پرداخته می شود.
بهادر احرامیان این دیدگاه که تنها معادن بزرگ 
حق فعالیت دارند را نادرست دانست و گفت: معادن 
کوچک و متوسط در ایران به آخر خط نرسیده اند. 

با توج��ه به اهمی��ت این موض��وع، یک 
ش��رکت چینی در همایش در این رابطه 
طرح های مناس��بی ارائ��ه خواهد داد که 
مع��ادن می توانن��د از این طرح اس��تفاده 

کنند.
وی ادام��ه داد: با ش��رایط تجارت آزاد 
انگیزه ای در بین معدنکاران ایجاد می شود 

تا فعالیت خود را توس��عه دهند. در واقع هیچکس 
مخالف خلق ارزش افزوده بیش��تر نیس��ت  اما نباید 
این کار با وضع عوارض انجام شود بلکه باید با بهبود 
فضای کس��ب وکار، فعالان معدن��ی را به انجام این 

کار ترغیب کرد.  احرامیان معتقد است  
با راه اندازی طرح ه��ای جدید فولادی، 
زمزم��ه کمبود خ��وراک فولادس��ازان 
ش��نیده می ش��ود.  عض��و هیات مدیره 
انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
سنگ آهن ایران با اشاره به طرح جامع 
ف��ولاد بیان ک��رد: به هر ان��دازه که به 
۱۴۰۴ نزدیک می شویم لزوم بازنگری در این طرح 
بیشتر احساس می شود. صحبت هایی درباره اصلاح 
طرح جامع فولاد ش��ده اما تا پیش از اعلام رسمی 

آنها نمی توانم اظهارنظری در این باره کنیم.

بین الملل�ی  همای�ش  چهارمی�ن 
س�نگ آهن ایران امس�ال با تاخیری 
1 ماه�ه نس�بت ب�ه 3 دوره گذش�ته 
همایش ه�ای  مرک�ز  در  دی    19 در 
بین المللی صداوسیما از سوی انجمن 
صادرکنن�دگان  و  تولیدکنن�دگان 
س�نگ آهن ایران برگزار می ش�ود تا 
بتواند گره ای از مش�کلات موجود در 
این حوزه باز کن�د و در نهایت بخش 
خصوص�ی بتوان�د همس�و ب�ا دولت 
زنجیره ارزش در حوزه س�نگ آهن تا 
تولید محصول نهایی ف�ولاد را کامل 
کن�د. ای�ن همایش با حض�ور فعالان 
بخش خصوصی و مس�ئولان دولتی و 
همچنین نمایندگان مجلس ش�ورای 

اسلامی برگزار خواهد شد.

نگاهی به وضعیت سنگ آهن

رییس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
س��نگ آهن ایران در نشست خبری چهارمین 
همای��ش بین الملل��ی س��نگ آهن اظهار کرد: 
چهارمی��ن همای��ش بین المللی س��نگ آهن 
ای��ران ۱۹ دی  امس��ال در مرکز همایش های 
صداوسیما برگزار می شود. در واقع این همایش 
به دلیل حجم ترافیک همایش های معدنی در 

آذر ماه با ۱ماه تاخیر نس��بت به دوره های گذش��ته برگزار 
می ش��ود. قدی��ر قیافه درباره محوره��ای همایش ، افزود: 
محوره��ای همای��ش ش��امل  تحلی��ل راهبردهای خروج 
از بح��ران صنعت، بررس��ی الزامات اقتص��اد مقاومتی در 
سیاست گذاری حوزه سنگ آهن، چگونگی توانمندسازی 
معادن کوچک و متوس��ط، مدل بهینه حکمرانی زنجیره 
ارزش س��نگ آهن ایران، آسیب شناسی حکمرانی زنجیره 
ارزش صنعت و راه های توسعه صادرات معدنی است.  به 
گفته وی،  یکی از اصول ۱۲ گانه اقتصاد مقاومتی درون زا 
بودن اقتصاد و برون گرا بودن آن است. خوشبختانه رهبر 
معظم انقلاب نیز توجه زیادی به توسعه صادرات داشته اند.

قدی��ر قیاف��ه در ادامه با اش��اره به برنامه های چهارمین 
همای��ش بین المللی س��نگ آهن، تصری��ح کرد: ۵ کارگاه 
آموزش��ی در حاش��یه همای��ش و همچنی��ن دو پنل در 
همایش برگزار می ش��ود. رییس انجمن تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان سنگ آهن ایران بیان کرد: جعفر سرقینی 
معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، مهدی کرباس��یان رییس هیات عامل ایمیدرو 

و داریوش اس��ماعیلی نایب رییس کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی افرادی 
هس��تند که ضمن دعوت از آنها در خواس��ت 
داری��م در پنل ه��ای همایش حضور داش��ته 
باش��ند تا بتوانیم گفت وگویی دو س��ویه با آنها 
داش��ته باش��یم. وی تصریح کرد: از همین جا 
از هم��کاران دولتی و فعالان فولادس��از برای 
حض��ور در همای��ش دع��وت می کنیم. قیاف��ه با بیان این 
موضوع که فعالان این حوزه در همایش حضور دارند، بیان 
کرد: به دنبال برگزاری یک همایش خروجی محور هستیم.  
ب��ه گفته رییس انجم��ن تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
س��نگ آهن ایران، رهبر معظم انقلاب در فرمایشات خود 
بر حمایت از بنگاه های کوچک و متوسط تاکید کرده اند 
زیرا سهم بزرگی از توسعه و اشتغال کشور بر دوش این 

واحدهاست. 
وی ادامه داد: حال با تصمیم وضع عوارض بر صادرات، 
تعداد دیگری از معادن موجود در این حوزه تعطیل خواهند 
شد. قیافه با اشاره به نامه ارسال شده به محمدباقر نوبخت 
رییس سازمان مدیریت و برنامه برنامه ریزی کشور افزود: 
هنوز پاس��خی به این نامه داده نش��ده اس��ت. البته اگر در 
نامه اخیر معدنی ها به آقای نوبخت حرف غیرکارشناسی 
زدیم، خواهش می کنم رس��انه ها ما را به چالش بکش��ند. 
وی در پایان صحبت های خود بیان کرد: برای نخس��تین 
بار در همایش سنگ آهن از بانوان معدنکار و پیشکسوتان 

حوزه معدن تقدیر خواهد شد.

ریی��س ام��ور بین الملل انجمن س��نگ آهن 
ایران در این نشست خبری با اشاره به مهمانان 
خارجی حاضر در چهارمین همایش بین المللی 
سنگ آهن اظهار کرد: در این همایش از چین 
نمایندگانی حضور خواهند داشت. از روسیه نیز 
نمایندگانی در حوزه بازفرآوری آب در پروژه های 
س��نگ آهن و س��خنرانی از متال بولتن و بورس 

کالا خواهیم داشت.  کیوان جعفری طهرانی درباره پنل     های 
همایش نیز بیان کرد: در پنل نخست همایش طرح جامع 
فولاد بررس��ی می ش��ود و در پنل دوم همایش به معایب و 
مزایای عوارض و عرضه مواد معدنی در بورس کالا خواهیم 
پرداخ��ت. همچنی��ن چند کارگاه آموزش��ی درباره کاهش 
هزینه های معدنکاری، کشتیرانی و فاینانس خواهیم داشت. 
وی در ادامه با تاکید بر جایگاه جهانی آیروپکس، تصریح 
کرد: امروز جایگاه آیروپکس در جهان مطرح تر از بسیاری 
از تشکل های متناظر در کشورهای دیگر است. به طوری که 
در کنفرانس ه��ای مرتب��ط به گزارش های علمی آیروپکس 
استناد می شود. جعفری طهرانی بیان کرد: وضع عوارض بر 
صادرات می تواند در میان سرمایه گذاران داخلی و خارجی 
ح��س بدبین��ی ایج��اد کند. ام��روز مالزی و ونزوئلا در حال 
تولید کنسانتره هستند و از تصمیم دولت ایران برای اعمال 
عوارض بسیار خوشحالند. درباره گندله نیز همین شرایط 
وجود دارد. رییس امور بین الملل انجمن سنگ آهن ایران 
درباره اتفاقات رخ داده در بازار جهانی س��نگ آهن، افزود: 
تمامی پیش بینی ها بر این بود که س��ال ۲۰۱۶م بدترین 

سال برای سنگ آهن خواهد بود اما اینطور نشد 
و چی��ن ب��ا تغیی��ر سیاس��ت های خود اوضاع را 
تغییر داد. در س��ال ۲۰۱۴ و ۲۰۱۵م به نقطه 
ک��ف کامودیتی رس��یدیم ام��ا ادامه آن ممکن 
نبود. وی دلیل رکود فعلی در حوزه سنگ آهن 
را تعطیلات ژانویه و تعطیلات شکوفایی چین 
دانس��ت.جعفری طهرانی در ادامه صحبت های 
خود با اشاره به پروژه جدید »واله«، اظهار کرد: در پروژه 
S۱۱D در واله برزیل، چین س��رمایه گذاری زیادی کرده 
اس��ت. این موضوع باعث می ش��ود س��هم برزیل در واردات 
س��نگ آهن چین افزایش یابد و انحصار اس��ترالیا شکس��ته 
ش��ود. وی ادامه داد: به نظر من س��ال ۲۰۱۷م س��ال بدی 
برای س��نگ آهن نخواهد بود اما س��ال ۲۰۱۸م سال خیلی 
خوب��ی نخواه��د ب��ود. به همین دلیل از دولت می خواهم به 
معدنکاران در سال ۲۰۱۷م اجازه نفس کشیدن دهد تا آماده 
سال ۲۰۱۸م شوند. جعفری طهرانی همچنین درباره میزان 
صادرات سنگ آهن، اظهار کرد: صادرات سنگ آهن ایران نیز 
شامل دانه  بندی و کنسانتره، امسال به ۱۵ تا ۱۸میلیون تن 
خواهد رسید که نسبت به صادرات سال قبل با رشد همراه 
بوده اما از صادرات ۲۳میلیون تنی سال ۹۲ پایین تر است. 
عمده رشد صادرات نیز مربوط به رکوردشکنی گل گهر در 
صادرات کنسانتره بوده است. از سویی دیگر تا پایان سال 
 جاری تولید سنگ آهن ایران شامل دانه بندی و کنسانتره 
به حدود ۴۸میلیون تن خواهد رس��ید که نس��بت به تولید 

۵۴میلیون تنی سال ۹۲ پایین تر است.

نمایندگانی از چین و روسیه در همایشفولادسازها به همایش بیایند

ش��اید اصلی تری��ن خروجی نشس��ت خب��ری انجمن 
س��نگ آهن در کنار اعلام برنامه های چهارمین  همایش 
بین المللی سنگ آهن ایران، اعلام نظر اعتراضی به تصمیم 
دول��ت برای وضع عوارض بر ص��ادرات بود؛ موضوعی که 
این روزها به اصلی ترین مس��ئله محفل معدنی ها تبدیل 
ش��ده  است. هش��دارها، مقابله با نظر دولت، نوشتن نامه 

ب��ه رییس س��ازمان مدیری��ت و برنامه ری��زی و... همه و 
هم��ه تنها حاکی از آن اس��ت که بخش خصوصی تلاش 
می کن��د تا دولت از تصمیم خ��ود کوتاه آمده و مدیریت 
ادام��ه راه را به آنها  واگذار  کند. در واقع جای خالی این 
موضوع  در نشس��ت های تخصصی به چشم می خورد که 
س��نگ آهنی ها به دنبال پیاده س��ازی مدلی برای تکمیل 

زنجی��ره ارزش باش��ند تا بتوانن��د بازار داخل��ی را رونق 
بخشند. شاید کمی تعامل با فولادی ها بتواند رونق بخش 

بازار سنگ آهن کشور باشد.
 همانطور که عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان س��نگ آهن ایران مطرح کرد، با راه اندازی 
واحدهای جدید فولادی، مش��کلی به نام کمبود خوراک 

پیش روی آنها قرار می گیرد. پس بهتر اس��ت سیاست ها 
به سمت تعامل پیش رود تا تقابل. حال باید منتظر ماند 
و دی��د در ۱۹ دی ماه معاون امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت چه پاس��خی به فعالان 
بخ��ش خصوصی می ده��د و کدام یک موف��ق به راضی 

کردن طرف دیگر ماجرا خواهند شد.

سخن آخر....
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